
SUDOMĚŘICKÝ

čtvrtletník obce Sudoměřice   číslo 1  ročník XXV březen 2023

ZPRAVODAJ

www.obecsudomerice.cz



1/2023 www.obecsudomerice.cz

2

Vánoční pásmo v kostele – 25. 12. 2022

Koledníci tříkrálové sbírky



Sudoměřický zpravodaj

3

Slovo starosty… 
Vážení spoluobča-
né, čtenáři našeho 
Sudoměřického 
zpravodaje,
Příroda pomalu oží-
vá, plodinám na za-
hrádkách a  polích 
začínají rašit první 
klíčky, stromy mají 
už pupeny a někte-
ré již kvetou, zkrát-
ka jaro máme tady! 

Pravdou ovšem je, že zima v letošním roce byla až 
na pár dnů velmi mírná a taky relativně suchá. Snad 
jarní počasí bude o to lepší.
Máme za sebou také první plesovou sezónu v no-
vých prostorách a lze jen konstatovat, že od všech 
pořadatelů byl pro nás všechny přichystán perfekt-
ní program, nádherná a  osobitá výzdoba, a  ještě 
lepší hudební doprovod. Na plesy navázalo Vý-
roční ochutnávání destilátů a macerátů pořádané 
ve  spolupráci s místním Spolkem přátel destilátů 
a symbolicky uzavřel tuto část roku Fašaňkový prů-
vod. Začátkem března nás navštívil tak spisovatel 
PaedDr. Jiří JILÍK.  Nyní máme před sebou další akce. 
V posledních měsících probíhaly nejen přípravy, ale 
také realizace investičních akcí a také údržby obec-
ního majetku. Prostory u společenského centra už 
se začínají zelenat, u býkárny se ještě měnil fi nální 
povrch, nyní se dokončí na obou plochách kolostav 
a  bude hotovo. Maličkostí bylo pořízení několika 
nových laviček na hřbitov. Pokud bude zájem o je-
jich hustější rozmístění, budou pořízeny další. Dal-
ší, i  když starší lavičky, jsme rozmístili na několika 
místech v naší obci, uvidíme, jak budou využívány. 
Pokud by Vás napadlo vhodné místo pro umístění 
obdobného mobiliáře, budu rád za Vaše nápady 
a postřehy. Velká stavební činnost probíhala, a ješ-
tě i probíhá na Baťově kanálu. Povodí Moravy s. p. 
přes zimní období provádělo opravu na opevnění 

tohoto vodního díla a v důsledku těchto prací byla 
také uzavřena vybudovaná cyklostezka. V  areálu 
přístavu také vzniklo parkoviště pro 10 vozidel, což 
je sice počet nevelký, ale z hlediska platného územ-
ního plánu pro více míst v tuto chvíli vybudovat ne-
šlo. Tato akce je spolufi nancována z dotace v rámci 
přeshraniční spolupráce se sousední Skalicí. Také 
pokračuje postupná výstavba manipulační plochy 
pro skladování suti vedle kompostárny. Nyní nás 
čekají dvě velké akce. Obě na budově našeho pan-
ského statku. Pokud uspějeme s naší žádostí o do-
taci, vypíšeme výběrové řízení na opravu další části 
střechy. V posledních týdnech proběhlo výběrové 
řízení na dodavatele stavby Komunitního centra. 
Dodavatelem bude fi rma ZESS a.s. z Boršic u Zle-
chova u  Buchlovic, která podala nejnižší nabídku. 
Pokud vše vyjde podle plánu, máme připraveno 
pro zejména děti překvapení, ale to až v  případě 
schválení dotace za naši účast ve soutěži Vesnice 
roku 2022. 
V  rámci hledání budoucích úspor jsme si necha-
li odborníkem vypracovat energetický posudek 
zhodnocující stav a  efektivitu veřejného osvětlení 
s  ohledem na celkovou spotřebu elektrické ener-
gie. Na základě tohoto dokumentu jsme podali 
žádost o dotaci k Ministerstvu průmyslu a obcho-
du ČR na výměnu světelných bodů VO, která byla 
úspěšná. Pro výměnu světel hovoří jednoznačně 
přepokládaná velká úspora elektrické energie ve 
výši až 40 MW, ovšem investiční náklady jsou také 
nemalé. Návratnost investice cca 5 – 8 let. V nejbliž-
ších týdnech se rozhodneme co dál. Ač se to nezdá, 
tak jen na provoz veřejného osvětlení jsme v minu-
lém zúčtovacím období (10/2021-10/2022) uhradili 
více jak 250 tis. Kč a to ještě za staré, nízké ceny. 
Zastupitelstvo obce se sešlo celkem 3x. Důležitým 
úkolem bylo projednání a  schválení rozpočtu na 
tento rok, který byl schválen jako přebytkový. Sou-
částí rozpočtu byla samozřejmě i  alokace fi nanč-
ních prostředků pro spolky a organizace v Sudomě-
řicích, a také podpora dalších volnočasových aktivit 
občanů. Potvrzení podpory těchto aktivit bylo po-
tvrzeno při následném zasedání, a  to schválením 
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jednotlivých dotačních smluv. Dále bylo rozhod-
nuto o výběru dodavatele na Komunitní centrum, 
tuto akci budeme předfi nancovávat úvěrem. Dále 
bylo rozhodnuto o podání žádosti o dotaci na dět-
ské hřiště, věříme, že bude úspěšná. 
V nadcházejícím období nás čeká bohatá nabídka 
akcí pro veřejnost: Výstavy vín, Spaní s pohádkou, 
Karneval, Pálení čarodějnic, Zahájení plavební se-

zóny na Baťově kanálu, Misijní kavárna, Školní aka-
demie, Od tabletu zpátky k světu, cyklistický závod 
Graver-Sudomír a  samozřejmě tradiční Hody. Na-
bídka více než pestrá, věřím, že si to užijeme.
Přeji Vám krásné, pohodové a prosluněné jarní dny, 
ještě krásnější Velikonoce a hlavně Vám všem přeji 
pevné zdraví!

František Mikéska

Usnesení z 3. zasedání 

ZO Sudoměřice dne 19. 12. 2022
Usnesení č. 3/1/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřovateli 
zápisu pana Ing. Lukáše Macháčka a pana Martina 
Mikla ml., zapisovatelem určuje Jakuba Chocholáč-
ka. 
Hlasování č.1: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/1/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/2/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navržený 
program 3. zasedání zastupitelstva obce. 
Hlasování č.2: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/2/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/3/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí 
Rozpočtové opatření č. 16 k  rozpočtu obce na rok 
2022. Příjmy se zvyšují o 246 600 Kč, náklady zvýše-
ny o 440 400 Kč a fi nancování zvýšeno o 193 800 Kč. 
Hlasování č.3: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/3/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/4/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Rozpočet 
obce Sudoměřice na rok 2023. Rozpočtové příjmy 
jsou ve výši 31 141,3 tis. Kč, výdaje ve výši 28 452,1 
tis. Kč, fi nancování - 2 689,2 tis. Kč. Rozpočet je tedy 
s přebytkem ve výši 2 689,2 tis. Kč. Závazný ukaza-
tel na straně příjmů je paragraf a na straně výdajů 
paragraf. 

Hlasování č.4: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/4/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/5/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Rozpočet 
ZŠ a MŠ Sudoměřice, okres Hodonín, p.o. na rok 2023. 
Hlasování č.5: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/5/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/6/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Středně-
dobý rozpočtový výhled obce Sudoměřice na roky 
2024–2025. 
Hlasování č.6: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/6/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/7/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Středně-
dobý rozpočtový výhled ZŠ a MŠ Sudoměřice, okres 
Hodonín, p.o. na roky 2024–2025. 
Hlasování č.7: Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3/7/2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/8/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi po-
zemků parc. č. 250/2, 250/4, 252/6 o celkové výmě-
ře 199 m² zapsaných na LV č. 578 v k.ú. Sudoměřice 
a id. ¼ spoluvlastnického podílu k pozemkům parc. 
č. 248, 250/1, 252/2, 252/5 a 255/1 zapsaných na LV
č. 2512 v  k.ú. Sudoměřice od XXXXX za celkovou 
cenu 199 400 Kč. 
Hlasování č.8: Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 Usnesení
č. 3/8/2022 bylo schváleno.
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Usnesení č. 3/9/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje 
s účinností od 1.1.2023 změnu nájemních smluv 
na smlouvy o výpůjčce, a to konkrétně změnu: - 
nájemní smlouvy ze dne 30.12.2002 uzavřenou 
s XXXXX (předmětem je XXXXX, který je součástí 
pozemku p.č. 695/2 v k.ú. Sudoměřice); - nájemní 
smlouvy ze dne 30.12.2002 uzavřenou s  XXXXX 
(předmětem je XXXXX, který je součástí pozemku 
p.č. 695/2 v k.ú. Sudoměřice); - nájemní smlouvy 
ze dne 30.12.2002 uzavřenou s XXXXX (předmě-
tem je XXXXX, který je součástí pozemku p.č. 
695/2 v k.ú. Sudoměřice); - nájemní smlouvy ze 
dne 30.12.2002 uzavřenou s XXXXX (předmětem 
je XXXXX, který je součástí pozemku p.č. 695/2 
v k.ú. Sudoměřice) 
Hlasování č.9: Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 3//2022 bylo schváleno. 

Usnesení č. 3/10/2022: 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice zaevidovalo 
žádost XXXXX o přidělení obecního bytu v Su-
doměřicích. Hlasování č.10: Pro 9, Proti 0, Zdr-
želi se 0 
Usnesení č. 3/10/2022 bylo schváleno.

Usnesení z 4. zasedání ZO Su-

doměřice dne 6. 2. 2023
Usnesení č. 4/1/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřova-
teli zápisu pana Radka Salčáka a pana Josefa Buč-
ka, zapisovatelem určuje Jakuba Chocholáčka.
Hlasování č.1:  Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 2 (R. Sal-
čák, J. Buček)
Usnesení č. 4/1/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/2/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navr-
žený program 4. zasedání zastupitelstva obce.
Hlasování č.2:  Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/2/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/3/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí 
Rozpočtové opatření č. 17 k rozpočtu obce na rok 
2022. Příjmy se zvyšují o 2 865 200 Kč, náklady zvý-
šeny o 761 800 Kč a fi nancování sníženo o 2 103 Kč. 
Hlasování č.3:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/3/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/4/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu 
obce č. 1/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 
a Českým svazem chovatelů, z.o., Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 14279771.
Hlasování č.4:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/4/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/5/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu 
obce č. 2/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 
a  Českým svazem včelařů, z.s. – ZO Rohatec, Za 
Humny 503/20, IČ: 70418764.
Hlasování č.5:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/5/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/6/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu 
obce č. 3/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudo-
měřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a Zá-
kladní organizací Českého zahrádkářského svazu 
Sudoměřice, Sudoměřice 362, 696 66 Sudoměřice, 
IČ: 72462129.
Hlasování č.6:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/6/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/7/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu 
obce č. 4/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Su-
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doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 
a  Vlastimilem Hynčicou, Sudoměřice 216, 696 66 
Sudoměřice, IČ: 63447185.
Hlasování č.7:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/7/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/8/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu obce
č. 5/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a Kulturním spolkem 
Zvedlá Závora 2014, Sudoměřice 432, 696 66 Sudomě-
řice, IČ: 03059197.
Hlasování č.8:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/8/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/9/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu obce
č. 6/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a Mysliveckým spol-
kem Valcha Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudo-
měřice, IČ: 48843288.
Hlasování č.9:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/9/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/10/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu obce
č. 7/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a  Michalem Novic-
kým, Sudoměřice 234, 696 66 Sudoměřice, IČ: 72458674.
Hlasování č.10:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/10/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/11/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlou-
vu o  poskytnutí individuální dotace z  rozpočtu obce
č. 8/2023/dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a Rodiče dětem, z.s., 
Sudoměřice 29, 696 66 Sudoměřice, IČ: 26983044.
Hlasování č.11:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/11/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/12/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlouvu o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu obce č. 9/2023/dot 
mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudomě-
řice, IČ: 00285331 a Římskokatolickou farností Sudoměři-
ce, Sudoměřice 375, 696 66 Sudoměřice, IČ: 6660971.
Hlasování č.12:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/12/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/13/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlouvu o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu obce č. 10/2023/
dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Su-
doměřice, IČ: 00285331 a Senioři ČR, z.s. - ZO Sudoměřice, 
Sudoměřice 240, 696 66 Sudoměřice, IČ: 72062983.
Hlasování č.13:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 4/13/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/14/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlouvu o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu obce č. 11/2023/
dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudo-
měřice, IČ: 00285331 a Sportovním klubem Sudoměřice, 
z.s. – oddílem hokejbalu, Sudoměřice 322, 696 66 Sudo-
měřice, IČ: 49419170.
Hlasování č.14:  Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 1 (R. Salčák) 
Usnesení č. 4/14/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/15/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlouvu o po-
skytnutí individuální dotace z rozpočtu obce č. 12/2023/
dot mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudo-
měřice, IČ: 00285331 a Sportovním klubem Sudoměřice, 
z.s. – oddíl kopané, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, 
IČ: 49419170.
Hlasování č.15:  Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 1 (R. Salčák) 
Usnesení č. 4/15/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/16/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Prohláše-
ní vlastníka o  rozdělení práva k  domu a  pozemku na 
vlastnické právo k  jednotkám k nemovitosti na č.p. 307 
v předloženém znění.
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Hlasování č.16:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 3/16/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/17/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Ceník společenské 
budovy ve Starém potoku v  upraveném znění s  účinností od 
6.2.2023.
Hlasování č.17:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/17/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/18/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Vnitřní směrnici
č. 3/2019, o  poskytování daru z  rozpočtu Obce Sudoměřice 
v upraveném znění.
Hlasování č.18:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/18/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/19/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Dodatek č. 1 k  ve-
řejnoprávní smlouvě o přestupcích mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a Městem Ho-
donín, Masarykovo nám. 53/1, 695 01 Hodonín v předloženém 
znění.
Hlasování č.19:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/19/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/20/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí Rozpočet Mik-
roregionu Strážnicko na rok 2023.
Hlasování č.20:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/20/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/21/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí Střednědobý 
rozpočtový výhled Mikroregionu Strážnicko na roky 2024–2025.
Hlasování č.21:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/21/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 4/22/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí Žádost o při-
dělení bytu v Domě pokojného stáří XXXXX.
Hlasování č.22:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 4/22/2023 bylo schváleno.

Usnesení z 5. zasedání ZO Su-

doměřice dne 9. 3. 2023
Usnesení č. 5/1/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřovateli zápisu 
pana Davida Janečka a  pana Jiřího Janečka, zapisovatelem 
určuje Jakuba Chocholáčka.
Hlasování č.1:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 5/1/2023 bylo schváleno.
Usnesení č. 5/2/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navržený program 
5. zasedání zastupitelstva obce.
Hlasování č.2:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 5/2/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/3/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí Rozpočtové 
opatření č. 1 k rozpočtu obce na rok 2023. Příjmy se zvyšují 
o 256 800 Kč, náklady zvýšeny o 84 100 Kč a fi nancování sní-
ženo o 172 700 Kč. 
Hlasování č.3:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 5/3/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/4/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje, na základě výsled-
ku výběrového řízení, jako zhotovitele akce „Vybudování ko-
munitního centra v obci Sudoměřice“ fi rmu ZESS, a.s., Boršice 
č. ev. 89, 687 09 Boršice, IČ: 15547906, jakožto uchazeče s nej-
nižší cenovou nabídko ve výši 4 758 007,98 Kč bez DPH, výše 
DPH (21 %) je 999 181,68 Kč, tj. celkem 5 757 189,66 Kč s DPH.
Hlasování č.4:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 5/4/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/5/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Smlouvu o  dílo 
na akci „Vybudování komunitního centra v obci Sudoměřice“ 
mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměři-
ce, IČ: 00285331 a fi rmou ZESS, a.s., Boršice č. ev. 89, 687 09 
Boršice, IČ: 15547906, jakožto uchazeče s  nejnižší cenovou 
nabídkou.
Hlasování č.5:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 1 (D. Janeček) 
Usnesení č. 5/5/2023 bylo schváleno.
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Usnesení č. 5/6/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje přijetí úvěru od Ko-
merční banky, a.s., IČ: 45317054, v maximální výši 6 000 000 Kč, 
za účelem fi nancování investiční akce „Vybudování komunitní-
ho centra v  obci Sudoměřice“, s  maximální úrokovou sazbou 
1M PRIBOR + 0,28 %, se splatností úvěru maximálně do 6 let, ve 
znění pozdějších podmínek uvedených v příloze č. 1 a pověřuje 
starostu obce Sudoměřice k podpisu příslušné úvěrové smlouvy. 
Hlasování č.6:  Pro 9, Proti 0, Zdrželi se 1 (D. Janeček) 
Usnesení č. 5/6/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/7/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice pověřuje starostu obce Sudo-
měřice k  zahrnutí fi nančních prostředků na akci „Vybudování 
komunitního centra v obci Sudoměřice“ do rozpočtového opat-
ření.
Hlasování č.7:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0 
Usnesení č. 5/7/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/8/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice souhlasí s  podáním žádosti 
o  dotaci na akci „Dětské hřiště u  zdravotního střediska v  Su-
doměřicích“, z programu Ministerstva pro místní rozvoj ČR, DT 
117D8210D, Podpora vítězů soutěže Vesnice roku 2022.
Hlasování č.8:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/8/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/9/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi pozemku parc. 
č. 256 o celkové výměře 12 m² v k.ú. Sudoměřice XXXXX, za cel-
kovou cenu 7 200 Kč.
Hlasování č.9:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/9/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/10/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice rozhoduje o účasti Obce Sudo-
měřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331, ve 
veřejné dražbě pod č.j. 081 EX 43190/10-303 a pověřuje starostu 
obce Sudoměřice k zajištění veškerých kroků vedoucích ke kou-
pi předmětu dražby. 
Hlasování č.10:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/10/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/11/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje podání při-
hlášky do soutěže Vesnice roku 2023 a pověřuje starostu 
a  místostarostu k  zabezpečení veškerých podkladů po-
třebných k hodnocení.
Hlasování č.11:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/11/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/12/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje poskytnutí 
fi nančního příspěvku na rekonstrukci Stacionáře Vlaštov-
ka ve výši 50 000 Kč a pověřuje starostu obce k podpisu 
darovací smlouvy dle přílohy č.1.
Hlasování č.12:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/12/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/13/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice neschvaluje žádost 
o poskytnutí fi nančního daru obecně prospěšné společ-
nosti Zdravotní klaun, o.p.s., Paříkova 355/7, 190 00 Praha 
9 – Vysočany.
Hlasování č.13:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/13/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/14/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí žádost 
o instalaci VO a pověřuje starostu a místostarostu k pro-
věření fi nanční náročnosti její realizace.
Hlasování č.14:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/14/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/15/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice na základě Nařízení 
vlády č. 317/2017 Sb., o výši odměn členů zastupitelstev 
územních samosprávných celků platné od 1.1.2023 sta-
novuje:
a) svým neuvolněným členům za výkon funkce odměny 
za měsíc v následujících částkách: místostarosta - 26 400 
Kč, člen zastupitelstva a zároveň předseda výboru/komi-
se/zvláštního orgánu obce - 3 972 Kč, člen zastupitelstva 
a zároveň člen výboru/komise/zvláštního orgánu obce - 
3 311 Kč, člen zastupitelstva bez dalších funkcí - 1 986 Kč,
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b) výše odměn členům výborů/komisí/zvláštního orgá-
nu obce Sudoměřice, kteří nejsou zároveň zastupitelé ve 
výši 1 210 Kč. Tyto odměny budou vypláceny měsíčně.
Hlasování č.15:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/15/2023 bylo schváleno.

Usnesení č. 5/16/2023:

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje poskytová-
ní odměn od 9.3.2023. V případě nástupu náhradníka 
na volný mandát člena zastupitelstva obce, bude od-

měna poskytována ode dne složení slibu, u člena vý-
boru/komise/zvláštního orgánu obce, který není čle-
nem zastupitelstva obce ode dne zvolení do funkce. 
V případě změny v obsazení jednotlivých funkcí bude 
odměna poskytována ode dne zvolení do příslušné 
funkce.
Hlasování č.16:  Pro 10, Proti 0, Zdrželi se 0
Usnesení č. 5/16/2023 bylo schváleno.

František Mikéska – starosta 
Robert Šrédl – místostarosta 

Venčení našich domácích psích mazlíčků
Vážení spoluobčané, zejména majitelé psů,
v posledních měsících se množí stížnosti na rozmá-
hající se nešvar v naší obci, zejména v její zastavěné 
části obce, v podobě „označkovaných“ míst na ve-
řejném prostranství „bioprodukty“ domácích zvířat, 
hlavně pejsků. Je samozřejmě zcela logické a přiro-
zené u všech živočichů, že pokud je příjem, je i vý-
dej. Na rozdíl od našich psích miláčků, lidé mají své 
toalety a nevykonávají potřebu, kde se jim zachce. 
Naše zvířátka bohužel nemají takové možnosti jako 
my, tak se o  úklid po jejich potřebě musí logicky 
postarat jeho páníček. Není přece nikomu příjem-
né, když nejen dítě na procházce, ale kdokoliv jiný 
šlápne do psího exkrementu. Nastává také doba, 
kdy se po zimě budeme starat o předzahrádky, ve-
řejné plochy, atd. Každý kdo seče trávu sekačkou či 
křovinořezem, ví, jaký je to úžasný pocit, takovouto 
hromádku přejet tímto strojem, ten ji zodpovědně 
rozmetá do celého okolního prostoru i na obleče-
ní obsluhy. Obecní pracovníci by mohli vyprávět. 
V posledních letech bylo zakoupeno a instalováno 
na 20 zásobníků na sáčky pro exkrementy, které 
jsou kdykoliv a zdarma k dispozici, dále bylo zakou-
peno okolo dvaceti košů, takže má každý možnost 
čím po svém pejskovi uklidit a kam to i odhodit. Sa-
mozřejmě máme platnou obecně závaznou vyhláš-
ku, které reguluje volný pohyb psů v obci, ale žádné 
nařízení a vyhláška nenahradí slušné a zodpověd-
né chování každého z nás. Proto žádáme všechny 

majitele psů o  zodpo-
vědnost a  důslednost 
při úklidu po svých 
miláčcích a  také o  za-
bezpečení proti útěku. 
Odpovědnost za svá 
domácí zvířata má vždy jeho majitel. Stačí pokud 
pes vběhne do dráhy automobilu, řidič strhne říze-
ní a za vzniklou škodu je odpovědný vlastník psa.
Předem děkuji za pochopení a úklid po svých čtyř-
nohých miláčcích.

František Mikéska
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Komunitní centrum v obci Sudoměřice
Na počátku tohoto roku se dále posunula příprava 
investiční akce s  názvem „Vybudování komunit-
ního centra v obci Sudoměřice“. Předmětem akce 
je rekonstrukce přední části statku, bývalé masny 
a  jeho přebudování na komunitní centrum, které 
bude sloužit pro nejrůznější aktivity, zejména pro 
naše spolky. V únoru proběhlo výběrové řízení na 
dodavatele stavby, kdy svou nabídku předložily cel-
kem 4 fi rmy. Jako nevýhodnější (nejnižší) nabídku 
zastupitelstvo obce, na základě doporučení hod-
notící komise, vybralo nabídku od fi rmy ZESS a.s. 

z Boršic na Uherskohradišťsku s nabídkovou cenou
5 757 189,66,-Kč včetně DPH. Smlouva je již pode-
psána a  práce by podle smlouvy měly být hotovy 
do půl roku. Na tuto akci máme získanou dotaci ve 
výši 2 430 000,-Kč od Integrovaného regionálního 

operačního programu, prostřednictvím alokace 
u MAS Strážnicko,z.s. a dále máme požádáno o dota-
ci u Jihomoravského kraje. Věříme, že se dílo zdárně 
podaří a bude sloužit široké veřejnosti ku prospěchu 
všech. 

František Mikéska – starosta 
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Pomáháme lidem se zkrocením cen 

energií. O příspěvek se hlásí tisíce lidí.
Ministerstvo životního prostředí nabízí lidem pří-
ležitosti, díky kterým dokážou lépe ustát energe-
tickou krizi a zvyšování cen. Na začátku roku jsme 
spustili dotační program Nová zelená úsporám 
light, který pomáhá lidem zaplatit úsporná opatře-
ní ve svých domácnostech. Typicky se jedná o vý-
měnu oken nebo dveří a zateplení střech, stropů či 
podlah. Tento dotační program je určen pro lidi ve 
třetím stupni invalidity, seniory a pro lidi pobírající 
příspěvek na bydlení. Důležité je, že nabízíme také 
rozsáhlou poradenskou síť, kterou mohou občané 
využít zcela zdarma. Celkově může žadatel dosáh-
nout až na 150 tisíc korun.
Jsem rád, že o Novou zelenou úsporám light je ob-
rovský zájem. Po necelém měsíci od spuštění jsme 
měli 10 tisíc žádostí. Každý den se přihlásí zhruba 
500 nových žadatelů. I  proto jsme zdvojnásobili 
celkovou částku na tento dotační program, a to na 
3 miliardy korun. Za úspěchem programu vidím 
především to, že dokážeme podat pomocnou ruku 
těm nejzranitelnějším domácnostem. 
Elektronická žádost je navíc velmi jed-
noduchá, takže žadatele nezatěžuje 
papírování. Díky jednoduchým úspor-
ným opatřením se spotřeba elektřiny 
a  plynu na vytápění okamžitě sníží. 
A každý to velmi rychle pocítí na svých 
účtech. Peníze domácnostem vyplácí-
me předem a do stavebních úprav se 
mohou lidé pustit i svépomocí. Admi-
nistrace je jednoduchá a bez nutnosti 
předkládat projektovou dokumentaci 
či energetické posouzení budov. Na-
ším cílem je podpořit rychlé zateplení 
co nejvíce rodinných a  trvale obýva-
ných rekreačních domů, aby se fi nanč-
ní úspora zranitelných domácností 
projevila co nejdříve.

Nová zelená úsporám light otevřela příležitosti 
těm nejzranitelnějším, kteří často nedosáhli na 
fi nanční prostředky z klasické Nové zelené úspo-
rám. V té mohou lidé žádat o fi nanční prostředky 
na zateplení fasád, instalaci fotovoltaiky, výmě-
nu kotlů nebo provádět rozsáhlejší rekonstrukce 
svých domácností. Všechny důležité informace 
o obou dotačních programech najdete na webu 
www.zkrotimeenergie.cz. Zde si také můžete 
jednoduše vypočítat, kolik ušetříte při zavádění 
určitých úsporných opatřeních ve svých domác-
nostech.
Důležité je v  současné chvíli ukázat příležitosti, 
které lidem pomůžou zvládnout energetickou 
krizi. A to se daří hlavně díky dobré spolupráci Mi-
nisterstva životního prostředí a Ministerstva práce 
a sociálních věcí.

Petr Hladík (KDU-ČSL)
ministr životního prostředí

Ministr životního prostředí a poslankyně Marie
Jílková gratulují desetitisící žadatelce Marii Roušové z Vysočiny
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Místní knihovna
Milí čtenáři,
máme tu nový rok a  ráda bych Vás seznámila 
s událostmi v naší knihovně. 
V lednu proběhla beseda s dětmi ze školní druži-
ny, a to přímo ve školní družině. Tématem besedy 
byla lidská povolání a řemesla. Formou her děti 
nejdříve objevovaly povolání a  řemesla, která 
lidé vykonávali v  dřívějších dobách, poté jsme 
probírali povolání, která lidé vykonávají dnes. Při-
nesla jsem sebou k tématu také 2 knihy, které si 
děti vypůjčily k prohlédnutí. 
Na webových stránkách, na vývěsce u Obecního 
úřadu a do okna knihovny jsem zveřejnila nové 
termíny otevření na první půl rok tohoto roku, 
protože i  v  tomto roce bude pokračovat nasta-
vená otevírací doba každý druhý týden v  úterý 
a v pátek. 
Na začátku každého roku dělám objednávku no-
vých knih do naší knihovny, a to také na základě 
čtenářských požadavků za uplynulý rok. I  letos 
se tak můžete těšit na zajímavé knihy různých 
žánrů, pro malé i velké čtenáře. Jakmile nové kni-
hy přijdou k  nám do knihovny, zveřejním jejich 
seznam na webových stránkách. Také peníze vy-
brané na burzách vyřazených knih, které se ko-
naly v uplynulém roce, využiji k nákupu dalších 
nových knih. 
Nakonec bych Vás chtěla informovat o význam-
né události, která nastane příští rok, tedy v roce 
2024. Příští rok tomu bude totiž 100 let, kdy naše 
knihovna začala nabízet své služby čtenářům 
v naší obci. Toto významné výročí bych ráda osla-
vila společně s Vámi, a to malou oslavou, jejíchž 
podrobnosti nejsou ještě známy. Jakmile bude 
všechno vyřešeno a  domluveno, budu Vás včas 
informovat. Ráda Vás na této oslavě 100. výročí 
všechny přivítám.
Beseda se spisovatelem PaedDr. Jiřím Jilíkem
Dne 6. 3. proběhla ve společenském centru Su-
domír beseda se spisovatelem Jiřím Jilíkem, kte-

rý naši obec již jednou navštívil, a to v roce 2017. 
Pan Jilík je novinář, scénárista a folklorista, který 
píše knihy o Slovácku a jeho okolí. Podílí se také 
na organizaci Jízdy králů ve Vlčnově a je autorem 
nebo spoluautorem několika dokumentárních 
a animovaných fi lmů. Za svou tvorbu získal ně-
kolik ocenění a v roce 2016 se stal v hlasovací an-
ketě Osobnosti Moravy. 
Zatímco na první besedě představoval své dosud 
vydané knihy, a především knihu Žítkovské čaro-
vání, jeho druhá beseda byla na téma Zapome-
nuté příběhy našeho regionu z jeho knihy Zapo-
menuté příběhy slováckého Dolňácka. Nejprve 
účastníkům besedy představil tuto knihu, ve kte-
ré shromáždil příběhy, jež se odehrály v dávných 
dobách v  regionu Slovácko. Více se pak zaměřil 
na 2 příběhy z této knihy, a to na příběh Jakuba 
Palailoga a legendárního lupiče Martina Leciána. 
Jakub Palailog byl ve své době stíhán katolickou 
církví za své myšlenky a ocitl se na listině hleda-
ných kacířů. Útočiště mu pak poskytl Jetřich z Ku-
novic, který byl znám svou náboženskou toleran-
cí. Pokud byste chtěli zjistit, jak jejich příběhy 
dopadly nebo si přečíst jiný příběh z této knihy, 
můžete si ji půjčit v naší knihovně.
Poté pan Jilík představil svou novou knihu, která 
vyjde koncem tohoto roku, a to je další kniha z edi-
ce „Tajemné stezky“, která má za cíl přiblížit čtenáři 
zajímavou historii našeho kraje. Jmenuje se Pod-
hůřím Bílých Karpat do země bohyní a zbojníků. 
V této knize můžete cestovat společně s autorem 
po území jihovýchodní části Moravy a pohranič-
ním pásmem mezi Slovenskem a Moravou a ne-
chat si vyprávět dávné příběhy dávných dob. Jsou 
to příběhy hejtmana Šarovce z hlucké tvrze, zvonu 
se záhadným nápisem v Nivnici, příběh nešťastné 
Lízy, jejichž duch se prý objevuje na místě zvaném 
Lízina búda a  jiné další příběhy. Také si můžete 
přečíst o  životě lidí ve slovenských kopanicích 
a faráři Jozefu Ludovítovi Holubym, který se snažil 
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tamní obyvatele obracet na 
katolickou víru. Na jeho faře 
pobýval také Alois Jirásek, 
který zde sbíral materiál ke 
svému románu Bratrstvo. 
Zdejší zámecký park byl 
také svědkem setkávání 
Ludovíta Štúra s  komtesou 
Adelou Ostrolúckou. Také 
se dozvíte o  svatém Anto-
nínku v  Blatnici pod Sva-

tým Antonínkem, kam chodil malovat malíř Joža 
Úprka. A právě díky obrazu, který vznikl na tomto 
místě, si tohoto malíře všimla i  široká veřejnost 
a stal se tak uznávaným umělcem. Nakonec ještě 
pan Jilík účastníky besedy pozval na křty této své 
nové knihy. 
Společně se svým manželem přijela také paní Bo-
humila Jilíková, u které si účastníci mohli koupit 
již dříve vydané knihy pana Jilíka. 
Na konci této besedy ho pak účastníci zahrnuli 

zvědavými dotazy a  následně oba manželé do-
stali kytici jako poděkování za to, že k nám přijeli. 
Nakonec bych Vám chtěla připomenout, že 
v  knihovně si můžete vypůjčit také další knihy 
pana Jilíka: Žítkovské čarování, Záhadná Jízda 
králů, Rebelové proti všednosti a Jdu Slováckem 
krásným 2. 
Tato beseda byla poutavá a bylo to příjemné za-
končení dne.

Monika Podrazilová

Jan Míša 
Tato významná osobnost hu-
debního života na Strážnicku 
pocházela ze známé zpěvácké 
rodiny. Jan Míša začal zpívat 
v  roce 1955 s  muzikou Slávka 
Volavého, v  roce 1957 získal 
první místo na strážnických 
slavnostech a  v  roce 1965 prv-
ní místo v soutěži o nejlepšího 
zpěváka Moravy. 
Písně nejen zpíval, ale i  sklá-
dal. V  písních dokázal zobrazit 
život, přírodu i  lásku k  rodné 
obci.  Z  jeho nejznámějších 
sudoměřických písní jsou Su-
doměřské pole, Sudoměřské vinné sklepy, Ide dívča přes Svárové atd. Letos 10. února jsme si 
připomněli 30 let od jeho smrti. Čest jeho památce.   
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FAŠAŇK 2023
Stejně jako v  loňském roce, tak i  letos se sešly 
různorodé a zajímavé masky v hojném počtu na 
dvoře u bývalého panského statku, aby se po krát-
kém občerstvení vydaly v  tradičním fašaňkovém 
průvodu do ulic naší krásné vesničky za hudební-
ho doprovodu Slovácké kapely Romana Horňáčka 
z  Rohatce. Během našeho několikahodinového 
putování uličkami naší obce nás velmi příjemně 
a  chutně pohostili naši milí spoluobčané, za což 
jim patří naše velké poděkování. Fašaňkový prů-
vod jsme opět zakončili na dvoře bývalého pan-
ského statku, kde už bylo přichystáno výborné 
zabijačkové zelí připravené skvělým kuchařem 
Martinem Stanislavem, a  také byl nachystán vý-
borný svařák, který nám uvařil Robert Šrédl z vína 
od p. Františka Okáníka, a  ovocný čaj. Moc vám 
děkujeme, všem nám moc chutnalo. Fašaňkové 
veselí trvalo ve skvělé náladě až do pozdních ve-
černích hodin. Děkujeme také vám všem, kteří jste 
přišli v maskách i bez a přispěli jste tak k zachová-
ní tradice naší vesnice. Další akce, na kterou vás 
všechny srdečně zveme je Rodinný karneval, který 
bude v sobotu 22.4.2023 ve Společenském centru 
Sudomír.   

Vaše kulturka
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Množství likvidovaného odpadu v obci Sudoměřice v roce 2022
Vážení spoluobčané, 
dovolte mi, abych vás seznámil se statistikou odpadového hospodářství za loňský rok.
V obci Sudoměřice bylo vyprodukováno (odevzdáno občany a vlastníky rodinných domů do obecního 
systému s nakládáním s odpady – popelnice, sběrný dvůr) celkem 1211,632 tun odpadů. Z toho 734,102 
tun druhotných odpadů je dále využito, což dělá 60, 58 %.  
Celkové náklady na odpadové hospodářství (včetně servisu techniky, elektřiny na sběrném dvoře )  činí
1 330 000,-Kč. Obec do svého rozpočtu zpětně získala ve formě poplatku za svoz odpadů částku 562 685,-Kč, 
dále od podnikatelských subjektů, které jsou zapojeny do systému svozu na základě smlouvy 51 440,-Kč, za 
využití druhotných odpadů (systém EKOKOM, ELEKTROWIN, ASEKOL, prodej železa, atd.) obdržela částku 
207 000,-Kč. Zbylou částku   560 315,-Kč doplácí Obec Sudoměřice ze svého rozpočtu, což je meziroční sní-
žení o 100 000,-Kč, které můžeme využít například na přípravu investic.

Přehled odpadů

Název odpadu
Odevzdané množství 

v roce 2021 (tuna)
Odevzdané množství 

v roce 2022 (tuna)
Srovnání rok 
2021 vs. 2022

Kovy 10,206 6,692 -3,514

Směsný komunální odpad (popelnice) 374,39 341,86 -32,53

Stavební suť 363 150 -213

Stavební materiál obsahující azbest 0 10,76 +10,76

Sklo a skleněné obaly 24,826 25,723 +0,897

Plasty a plastové obaly 31,581 24,727 -6,854

Papír, papírové obaly a lepenka 18,77 22,71 +3,94

Oleje a tuk 0,225 0,69 -0,465

Oděvy 4,23 4,25 +0,02

Objemný odpad 187,03 118,38 -68,65

Barvy, tiskařské barvy, lepidla 4,43 5,84 +1,41

Odpady z lesnictví 195 100 -95

Odpad rostlinných pletiv 195 150 -45

Biologicky rozložitelný odpad 150 250 +100

Celkem 1 558,688 1 211,632 -347,056

Ze srovnání produkce odpadů předchozích dvou let je patrné, že se snížila produkce zejména objemného 
odpadu a také směsného komunálního odpadu. U odpadu, v popelnicích se jedná o 32,53tun, což jsou 
plně naložená dvě popelářská auta. Je to dáno i tím, že se provedlo v minulém roce označení popelnic 
a tím i detailnější kontrola odvážených odpadů svozovou fi rmou. Věřím, že v nastartovaném trendu bude-
me všichni společně pokračovat a šetřit nejen obecní peněženku, ale hlavně životní prostředí. 
Mnohokrát děkuji za spolupráci.

František Mikéska
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Sběrný dvůr

Nově vybudovaná zpevněná plocha vedle kompostárny

 Vyčištěná požární nádrž
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Ze školních lavic …
Zdravíme všechny čtenáře Sudoměřického zpra-
vodaje. Jaro už sice ťuká na dveře, ale my se ohléd-
neme do zimních měsíců a připomeneme některé 
události ze života naší školy. 
Od ledna máme změnu v našem učitelském kolek-
tivu: paní vychovatelka Alena Příkazská přešla dle 
svého přání na místo učitelky naší mateřské školy 
místo paní učitelky Lenky Macelisové, která odešla 
do důchodu. Jelikož paní vychovatelka, teď již paní 
učitelka Příkazská, zastávala v ZŠ dvě pracovní mís-
ta, máme od ledna v kolektivu ZŠ dvě nové posi-
ly: paní vychovatelku Blanku Kudláčovou z Kyjova 
a paní asistentku Magdalenu Šťastnou z Petrova.
První akcí v naší škole po Novém roce byl preven-
tivní program, který proběhl 20. ledna. Prezentoval 
nám ho pan Hanák ze společnosti eDuha. 1. a  2. 
ročník měl téma Kamarádi on-line, kde se děti do-
věděly o přednostech a rizicích internetu. Pro žáky 
3., 4. a 5. ročníku bylo připraveno téma Nebezpečí 
on-line her a YouTube. Žáci byli besedou opravdu 
velice zaujati, trávení času na internetu je totiž ka-
ždodenní součástí jejich života, a proto byli někteří 
opravdu překvapeni příběhy z praxe, které jim lek-
tor vyprávěl. Beseda byla pro žáky v tomto věku ve-
lice přínosná a upozornila na mnohá rizika, která na 
naše žáky číhají na každém kroku. 
Každý z nás si rád odpočine od starostí běžných dní 
a rád se odreaguje u příjemné hudby se svými zná-
mými a blízkými. Letošní tradiční Školní ples nebyl 
výjimkou a všichni se na něm v sobotu 21. ledna 
2023 báječně bavili. Žáci pátého ročníku nacviči-
li taneční vystoupení na píseň Hold my hand od 
zpěvačky Lady Gaga. Někteří písničku po zaznění 
prvních tónů poznali, je z  fi lmu Top Gun: Mave-
rick, který v poslední době sklidil celosvětově veli-
ký úspěch. Dívky i kluci byli slavnostně nastrojení, 
a i přes počáteční nervozitu a trému předvedli krás-
né číslo. Nejednomu rodiči ukápla slza dojetí a žáci 
sklidili veliký potlesk. Jak se říká, zážitky jsou jed-
nou z věcí, které si někdy pamatujeme po celý ži-

vot. Děkujeme spolku Rodiče dětem za spolupráci 
a organizaci a Radce Bučkové za krásnou výzdobu 
kulturního centra. 31. ledna dostali žáci za odměnu 
za hezká vysvědčení od spolku Rodiče dětem zá-
jezd na fi lmovou animovanou pohádku Proměna 
do kina Svět na KD Strážničan ve Strážnici. 
V únoru se někteří žáci naší školy zúčastnili výtvar-
né soutěže „Mé toulky za zvěří“, kterou každoročně 
pořádá Okresní myslivecký spolek Hodonín. Je ob-
rovským úspěchem, že z desítek krásných obrázků 
ze škol celého okresu byl vybrán ve 2. kategorii 
obrázek našeho žáka, velmi talentovaného kres-
líře Kryštofa Gavlíka z 1. třídy. Moc nás to potěšilo. 
Budeme držet palce, aby se našim dětem dařilo 
i v příštích ročnících.
Už se stalo tradicí, že v  měsíci únoru probíhá na 
naší škole recitační soutěž. Možná právě proto, že 
básničky jsou neodmyslitelnou součástí dětského 
světa – s  jednoduchými básničkami a  rytmickými 
říkankami se setkáváme od nejútlejšího věku. 
I  letos si mnozí vybrali básně populárních autorů 
pro děti: Miloše Kratochvíla či Jiřího Žáčka, ale do-
šlo i na vtipné verše jiných autorů. Jeden odvážný 
(Pavel Harašta) si dokonce troufl  i na přednes pro-
zaického textu.
Ať už děti recitovaly krátkou básničku, nebo před-
nášely básně o  více slokách, popřípadě reprodu-
kovaly prózu, všechny se snažily, daly do toho i kus 
sebe. Proto měly paní učitelky tak těžké rozhodo-
vání, když měly vybrat v každé kategorii tři nejlepší. 
První dva z 1. a 2. kategorie postoupili do okresního 
kola v Hodoníně.
V tzv. „nulté“ kategorii (dle rozdělení okresní soutě-
že) soutěžili žáci 1. ročníku. Na 1. místě se umístila 
Lucie Smékalová, na 2. místě Karolína Holíková a na 
3. místě Adéla Hartmannová. V 1. kategorii se utka-
li žáci 2. a 3. ročníku. 1. místo získala Anna Šifl ová,
2. místo Tereza Mikulková, o 3. místo se rozdělily So-
fi e Švrčková a Rozálie Šebestová.
Ve 2. kategorii soupeřili žáci 4. a 5. ročníku. 1. mís-
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to získal Pavel Harašta, 2. místo Alexandra Holíková 
a 3. místo Viktorie Kotrlová. Do okresního kola tedy 
postoupili: Anna Šifl ová, Tereza Mikulková, Alexan-
dra Holíková a Pavel Harašta, který tam v konkurenci 
16 dětí z 10 různých základních škol získal 5. místo. 
Gratulujeme!
Krásný přednes i pěvecké umění uplatnily naše děti 
i na vystoupení pro seniory na jejich Výroční členské 
schůzi 28. února v kulturním centru Sudomír. Básnič-
kami a písničkami je potěšili: Anička Šifl ová, Sofi nka 
Švrčková, Terezka Mikulková a David Janeček.
Žáci ze 4. třídy navštívili ve středu 8. března Základ-
ní školu Marie Kudeříkové ve Strážnici, kde se zú-
častnili workshopů v interaktivní a jazykové učebně 
a v učebně fyziky a chemie. V každé učebně byl pro 
ně připraven program, kde si žáci mohli vyzkoušet 
moderní metody výuky.
Tematické dny v 1. třídě (Mgr. Šárka Daňková)
Běžnou výuku v 1. ročníku si občas zpestříme tema-
tickým dnem. V prosinci jsme si zažili „Čertí školu“. 
Výuka probíhala v čertích kostýmech a veškeré ak-
tivity byly tematicky zaměřeny na hravé procvičo-
vání učiva. Hned první vyučovací hodinu nás svojí 
návštěvou poctil Mikuláš s čertem a andělem. Děti 
měly připravenou básničku a  písničku, atmosféra 
byla pohodová, žádná slzička, naopak úsměv na 
rtu. Po nadílce nás čekaly úkoly a  hry Čertí školy. 
Mikuláš se svou družinou samozřejmě obešli celou 
školu. Naštěstí si nikoho s sebou nemuseli vzít!
V  pátek 24. února jsme si s  prvňáčky udělali te-
matický Sněhulácký den. Dopolední výuka byla 
zaměřena na procvičování učiva na tematických 
pracovních listech, s kartičkami se zimní tématikou 
a sněhuláckým tvořením, jak jinak než v převlecích. 
Nechyběla ani zimní pohádka či skupinové aktivity 
a hry ve dvojicích. 
V  letošním školním roce jsme již potřetí uskuteč-
nili společné setkání rodičů a prvňáčků. Máme za 
sebou Jabkohrátky, Vánoční posezení a Vítání jara. 
Tato setkání utužují naše vzájemné vztahy a  také 
spolupráci. Děti mají prostor pozvat si rodiče do 
svojí třídy a tam s nimi prožít hravě a tvořivě společ-
ný čas. Jsou pro ně připraveny hrové aktivity a tvoři-

vá dílnička s tematickým zaměřením. Nechybí nám 
ani pohoštění, o které se maminky vždy postarají, 
za což jim moc děkujeme.
Ve středu 15. února k nám do třídy zavítali v rámci 
projektu S úsměvem do školy předškoláčci. Připra-
veno bylo téma Masopust/Karneval, které se pro-
línalo také s probíraným tématem v prvouce. Prv-
ňáčci si vyzkoušeli vedení stanoviště a komunikaci 
s dětmi. Předškoláky čekaly různé úkoly podobné 
úkolům, které je čekají při zápisu do ZŠ.
Zápis do základní školy se koná 5. dubna od 14:00 
do 17:00 v budově ZŠ. Podrobnosti jsou na našem 
webu.
Dny rychle ubíhají a ve škole i školce se pořád něco 
děje. Těšíme se na nadcházející týdny, které budou 
nabity akcemi a zážitky, ale o tom až v příštím čísle. 
Přejeme Vám krásné jarní dny plné sluníčka!

Kolektiv ZŠ Sudoměřice

Školní družina

Dne 19. 1. 2023 jsme přivítali ve školní  družině 
slečnu knihovnici Moniku Podrazilovou, která si při-
pravila pro děti  besedu na téma „Moje povolání“. 
Povídání bylo zajímavé, děti se dověděly o nejrůz-
nějších profesích, které by ve svém životě mohly 
případně vykonávat. I  nadále budeme využívat 
těchto společných okamžiků, abychom dětem při-
bližovali využití knih k dalšímu vzdělávání a získá-
vání informací.
Období fašaňku bylo zakončeno karnevalem 
v maskách, který proběhl v úterý 21. 2. 2023. Tato 
zábava probíhala v  krásném prostředí kulturního 
centra Sudomír. Paní vychovatelky pro děti připra-
vily odpoledne plné zábavy a  soutěží. Nechyběly 
ani balónky a tombola, kterou si všechny děti vy-
losovaly. Velkým zpestřením bylo taneční vystou-
pení žákyň tanečního oboru II. stupně ZUŠ Kyjov 
s názvem „Mama Mia“. Jejich pohybový a umělecký 
projev byl pro děti velkou inspirací nejen na pódiu, 
ale i při společných tancích. Všichni jsme si toto od-
poledne velmi užili.
Čekání na jaro jsme si zpříjemnili zajímavou be-
sedou o včelkách. Přijel za námi pan včelař Radek 
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Botur ze Strážnice a předvedl dětem zábavnou for-
mou spoustu názorných pomůcek. Jeho poutavé 
povídání všem přiblížilo, jak společenstvo včel žije, 

jak se o ně musí včelař starat a v neposlední řadě, 
jaký pro nás mají včely význam a užitek.

Paní vychovatelky ŠD

Mikuláš ve škole

Vánoční posezení

Sněhulácký den v 1. třídě
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Preventivní program

Ples – páťáci
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Vítání jara s prvňáčky a jejich rodiči

Školní družina – karneval
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Školní družina – karneval 

4. třída v ZŠ Marušky Kudeříkové ve Strážnici.
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1. místo Anna Šifl ová, 2. místo Tereza Mikulková, o 3. místo Sofi e Švrčková a Rozálie Šebestová

1. místo Lucie Smékalová, na 2. místě Karolína Holí-
ková a na 3. místě Adéla Hartmannová

1. místo Pavel Harašta, 2. místo Alexandra Holíková 
a 3. místo Viktorie Kotrlová
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Ze života mateřské školy 
Ještě před pár dny jsme vítali Nový rok a už kle-
pe jaro na dveře. Než začnu psát, co s dětmi v naší 
mateřské škole prožíváme v tomto období, dovol-
te mi na malou chvíli připomenout ještě vánoční 
čas ve školce. Jako každoročně navštívil děti Mi-
kuláš s  družinou. Do mateřské školy zavítalo 8. 
prosince Divadlo z Truhlice s pohádkou O vánoční 
hvězdičce. Během dnů čekání na Ježíška jsme ve 
školce pekli perníčky, tvořili vánoční přáníčka, dá-
rečky a těšili jsme se na vánoční nadílku, která se 
uskutečnila 15.12. Děti také navštívily Dům pokoj-
ného stáří, kde jsme zazpívali babičkám a dědeč-
kům a předali jim vyrobená přáníčka. 
Od 1.ledna se v MŠ uskutečnily změny v personál-
ním obsazení ve třídě Včeliček. Do penze odešla 
paní učitelka Lenka Macelisová a na její místo na-
stoupila paní učitelka Alena Příkazská.
V prvním týdnu po vánočních prázdninách udržu-
jeme v mateřské škole tradici tříkrálového koledo-
vání. Děti si vyráběly papírové koruny, ve čtvrtek 
5. ledna zajistila paní učitelka Jana Miklová dě-
tem prohlídku místního kostela a betlému, který 
je v kostele vystaven. Tříkrálový týden jsme zavr-
šili 6. ledna koledováním v obchodě a v základní 
škole, snažili jsme se dělat radost i kolemjdoucím 
a nezapomněli jsme ani na naše seniory v Domě 
pokojného stáří.
Ve čtvrtek 12. ledna navštívilo naši MŠ divadlo Ši-
kulka se třemi pohádkami „Nepořádný medvídek", 
„Neposlušný Matýsek" a  ,,Kamarádi z  Antarktidy, 
aneb o  tučňákovi a  novém přátelství". Dětem se 
pohádky moc líbily.
Během zimních měsíců se děti z obou tříd zajímaly 
a staraly o zvířátka a ptáčky v zimě. Vyráběli jsme 
lojové závěsy a děti je potom rozvěšovaly po oko-
lí mateřské školy a  za školkou. Taky jsme využili, 
když nám počasí dovolilo, sněhovou pokrývku. 
Děti mohly na zahradě MŠ vyzkoušet nové kluzá-
ky a boby na sníh.
V  úterý 7. února navštívilo naši školku Hoff man-

novo divadlo s  pohádkou „Tři prasátka“. Děti si 
pohádku užily, líbila se jim a moc jsme se nasmáli. 
V měsíci únoru před masopustem jsme se zaměřili 
ve třídě Včeliček na poznávání různých povolání. 
Děti se formou her a rozhovorů či ukázek různých 
pomůcek seznamovaly s  různými profesemi. 
Z  dětí ze třídy Berušek se stali záchranáři, řidiči, 
pošťáci a  také pekaři. Děti si samy připravovaly 
pizzu, kterou potom slavnostně zanesly upéct do 
školní kuchyně a  donesly ji domů ochutnat. Ve 
středu 15. února se předškoláci zúčastnili výuky 
v 1. třídě ZŠ pod vedením paní uč. Mgr. Šárky Daň-
kové. Tato návštěva se uskutečnila v rámci projek-
tu "S úsměvem do školy", kdy se děti budou sezna-
movat s prostředím, třídami, učitelkami v základní 
škole. V první třídě děti pracovaly ve skupinkách 
na stanovištích, kde plnily různé úkoly na procvi-
čování grafomotoriky, matematických představ, 
skládaly obrázky podle instrukcí, hledaly rozdíly 
a pracovaly na interaktivní tabuli. Na stanovištích 
se předškolákům věnovaly děti z první třídy, kte-
ré jim dané úkoly vysvětlovaly. Předškolákům se 
v první třídě moc líbilo a těší se na další návštěvy 
v ZŠ.
V týdnu od 13. do 17. února jsme se připravovali 
na karnevalové veselí. V mateřské školce se nám 
objevila veselá výzdoba, klauni, balónky a v pátek 
17. února vypukl karneval, na který se děti vel-
mi těšily. Po svačině jsme se vydali na obchůzku 
masek po celé školce, děti se ukázaly paním ku-
chařkám a potom na děti ve třídách čekaly soutě-
že, hry a tancování, které si paní učitelky pro děti 
připravily. Za snahu a krásné kostýmy dostaly děti 
balíček sladkostí, který jim byl pořízen z výtěžku 
na vánočním jarmarku. 
Ve dnech 28. února a 1. března se uskutečnily kon-
zultace s rodiči dětí předškoláků před zápisem do 
ZŠ. 
8. března přijela do školky paní Lenka Sasínová 
s  loutkovým divadlem a  marionetami. Pro děti 
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byly připraveny tři pohádky s názvem „Kominíček 
a Majdalenka“, „Sněhurka a sedm trpaslíků“ a „Ote-
sánek“. Podle toho, jak děti se zaujetím sledovaly 
děj pohádek, se dětem pohádky moc líbily a určitě 
u nás „Divadlo Lenka“ nebylo naposled. 
V pátek 10. března navštívili předškoláci 5. třídu ZŠ 
pod vedením paní učitelky Mgr. Terezy Orságové 
v projektu „S úsměvem do školy“. Zapojili se do ho-
diny čtení, kde předškoláci plnili různé úkoly sou-
visející s  rozvojem řečového projevu. Doplňovali 
malované čtení, při četbě dětí z páté třídy doplňo-
vali správný tvar slova, poslouchali čtený příběh 
o jaru, učili se básničku o sněžence a vykreslovali 
si obrázek sněženky. 
I v tomto roce jsme se zúčastnili s mateřskou ško-
lou výtvarné soutěže „Mé toulky za zvěří“. Do sou-
těže se zapojily i  ostatní školy a  školky v  okrese. 
Z velkého množství odeslaných děl z různých škol 
byl vybrán obrázek z  naší MŠ, který namalovala 
Lilly Malušová. Soutěž pořádá ČMMJ OMS Hodo-
nín a slavnostní předávání vítězných cen proběhlo 
v sobotu 11. března 2023 na KD v Mikulčicích.
V  březnu jsme měli zajímavá témata na činnosti 
v MŠ "Vesmírné putování" a "Roboti, tvary a věci 
kolem nás". Při těchto tématech se děti mj. učily 

programovat beeboty a  ozoboty, které má naše 
škola k  dispozici. Dále děti poznávaly různé ma-
teriály (sklo, kovy, textil, ...) a  vytvořily nápadité 
výrobky – vesmírné rakety a  také roboty dle své 
fantazie, ze kterých jsme si udělali v hale MŠ krás-
nou výstavu.
Ve čtvrtek 23. března proběhla rodičovská schůz-
ka pro všechny rodiče dětí v MŠ, kde byli rodiče se-
známeni s nadcházejícími akcemi, které nás čekají.
Od 4. dubna začíná pro předškoláky plavecká vý-
uka v Hodoníně. Cílem předplavecké výuky je se-
známení dětí s vodním prostředím. Jde především 
o to, získat u dětí trvalejší vztah k vodě. Odbourat 
strach z toho, že se ocitají v jiném prostředí. Děti 
poznávají věci nad hladinou, na hladině i pod hla-
dinou. Na plavání budou děti jezdit každé úterý 
do 6. června. 
Zápis do mateřské školy se uskuteční 4. května 
2023 v budově MŠ. Pro dokumenty potřebné k zá-
pisu si mohou rodiče přijít do mateřské školy ve 
dnech od 17. dubna do 28. dubna v době od 8.00 
do 16.00 hod. 
Přejeme všem čtenářům Zpravodaje krásné jarní 
dny a radostné prožití Velikonočních svátků!

Za kolektiv MŠ Petra Jančová

Včeličky a Hofmannovo divadlo
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Berušky si vytvořily kamaráda Sněhulajdu

Berušky pečou pizzu
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Karneval u Včeliček

Karneval u Berušek
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Předškoláci na návštěvě v 5.třídě

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 2022 
Zemřelí 2022      Narození 2022

      

Buček Štěpán č. p. 211  06.02.2022  Chovanec Matěj č. p. 280

Bučková Marie č. p. 96  23.04.2022  Chudík Filip č. p. 610

Buček Josef č. p. 25  02.06.2022  Loutchanová Hana č. p. 364

Fojtíková Zdenka č. p. 346 09.06.2022  Martinusík Martin č. p. 73

Macháčková Anežka č. p. 209 10.06.2022  Okáník Herbert č. p. 381

Opavská Eva č. p. 452  13.08.2022  Opavská Eliška č. p. 205

Janeček Jan č. p. 302  16.08.2022  Špačková Nina č. p. 261

Bačíková Ludmila č. p. 52 26.08.2022     

Kalužová Alena č. p. 296  17.09.2022     

Veverková Ludmila č. p. 374 24.09.2022     

Podrazil Jiří č. p. 306  03.10.2022     

Dřízga Jan č. p. 377  12.11.2022     

Chudík Jaroslav č. p. 100  16.12.2022     
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Berušky se chystají otevřít Jarní bránu

Včeličky a roboti
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Ze života sudoměřické farnosti
Čas letí jak voda a sotva jsme vstoupili do nového roku 2023 už tu máme jaro. Dovolte nejdříve malé 
ohlédnutí za vánočním obdobím několika fotografi emi. Jednak je to vzpomínka na půlnoční mši sva-
tou, kdy po jejím skončení se všichni přesunuli před kostel k venkovním jesličkám, kde si zazpívali koledy 
a poté následovalo krátké občerstvení na farní zahradě. Na Boží Hod Vánoční se po covidové odmlce ko-
nalo opět tradiční vystoupení dětí u jesliček. Na Štěpána potom doprovodili slavnostní bohoslužbu hosté 
z Radějova. Sváteční období zpříjemnil i vánoční koncert skupiny Good Work, který se konal 27. 12. 2022. 

VŠ
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Vzpomínka na P. Jaroslava Joška
6. ledna to bylo přesně 100 let, co se narodil v Buchlovicích Jaroslav Jo-
šek. Na kněze byl vysvěcen 5. července 1949 v Olomouci. Po vysvěcení 
působil dva roky jako kaplan ve Slušovicích. Následně musel nastoupit 
na vojnu, kterou strávil v letech 1951-1952 u nechvalně známých PTP. 
Po návratu působil jako kaplan v  Uherském Hradišti-Sadech, v  roce 
1953 odešel na jeden rok na Valašsko do Lidečka a pak znovu krátce do 
Uherského Hradiště.  
První farností, kde působil v letech 1954–1977 samostatně jako farář, 
byl Újezdec u Luhačovic, následovaly 4 roky v Domaníně a v roce 1981 
byl jmenován farářem ve Strážnici, kde působil až do roku 1994. V roce 
1994 se stal první farářem v nově zřízené farnosti u nás v Sudoměři-
cích. 1. 10. 2007 byl uvolněn ze služby faráře, ale zůstal bydlet na su-
doměřické faře a vypomáhal dále v kněžské službě. 29. 8. 2008 ve věku
85 let zemřel v  hodonínské nemocnici. Pochován byl do kněžského 
hrobu v Sudoměřicích ve čtvrtek 4. září 2008.

Svěcení kapličky sv. Urbana ve Starém potoku 
arcibiskupem J. Graubnerem

Rok 1999 - na primiční mši v Buchlovicích Rok 1949 - novokněz
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Milí čtenáři zpravodaje,
ráda bych Vás informovala o  výsledcích Tříkrá-
lové sbírky (TKS) v roce 2023. Fyzické koledová-
ní i umístění statických kasiček je již ukončeno 
a celkový výtěžek činí rekordních 558.185,- Kč.
Chtěla bych tedy touto cestou moc poděko-
vat Vám všem, kteří jste otevřeli svá srdce a do 
Tříkrálové sbírky přispěli fi nančním darem. Také 
velice děkujeme za nezištnou pomoc v průběhu 
Tříkrálové sbírky všem koordinátorům a dobro-
volníkům, kteří přispěli svým úsilím na dobrou 
věc. Jen s vaší ochotou a pomocí lze sbírku re-
alizovat, proto jsme všem, kdo se na průběhu 
sbírky podíleli velmi vděční. Výsledek sbírky nás 
opravdu moc potěšil, protože se nám právě díky 
němu podaří zrealizovat spousta dobrých věcí.
Celkový výtěžek sbírky je nejvyšší, jakého Cha-
rita Strážnice za celou dobu konání TKS dosáh-
la, proto je na místě, abych Vám všem, kteří jste 
do sbírky přispěli, moc poděkovala za důvěru, 
kterou jste v  naši organizaci vložili. Také Vám 
mohu zaručit, že fi nanční prostředky, které nám 
budou přiděleny ve výši 58% z celkového výtěž-
ku použijeme účelně a  hospodárně na pomoc 
potřebným a podporu našich služeb. 
Z výtěžku plánujeme v co nejvyšší míře pomoci 
lidem v  nepříznivých sociálních situacích, kteří 
se nacházejí v našem regionu působnosti. Jed-
ná se především o podporu sociálně slabých ro-
din i jednotlivých osob, maminek samoživitelek 
a lidí bez přístřeší. 
Dále bychom chtěli fi nančně podpořit naši te-
rénní službu Sociální rehabilitace TERES, kterou 
se nám zatím nepodařilo zařadit do Základní 
sítě sociálních služeb, a  nemáme tedy na její 
provoz dostatečné fi nanční prostředky, přesto-
že služba je v našem regionu jediná, která pra-
cuje s osobami s duševním onemocněním v do-

mácím prostředí. V letošním roce jsme dokonce 
museli provoz této služby z důvodu zvýšeného 
zájmu a velké potřebnosti rozšířit.
Také Sociálně terapeutická dílna Kotva, která 
je naší ambulantní službou pracující s osobami 
s duševním onemocněním, by se bez podpory 
z TKS neobešla. S nedostatečným fi nancováním 
tohoto projektu se potýkáme již několik let. Do 
roku 2018 byla činnost terapeutické dílny plně 
hrazena z Evropského sociálního fondu, ale po 
přechodu na model fi nancování s  příspěvkem 
obcí našeho regionu, se fi nanční podpora prů-
běžně snižuje. Protože vidíme stálou potřebu 
tuto službu udržet se stávající kapacitou, mu-
síme její provoz dofi nancovávat, což je v  této 
době velmi obtížné.    
Pokud nám to fi nanční situace umožní, chtěli 
bychom také prostřednictvím TKS sjednat pod-
poru pro naše Chráněné dílny. V současné době 
jsme rádi, že se nám provozně daří, udržet si 
naše stávající pracovníky bez nutnosti snižování 
jejich stavu. Pro mnohé z nich by takové opat-
ření bylo velkým ohrožením, hlavně z  důvodu, 
že se ve všech případech jedná o osoby se zdra-
votním postižením, pro které je chráněný trh 
práce mnohdy jedinou možností, jak najít své 
uplatnění. Scházejí nám tak fi nanční prostředky 
na obnovu zařízení Chráněných dílen. Jedná se 
především o technické vybavení šicí a dřevařské 
dílny, které zastarává a je potřeba jej vyměnit za 
funkční a pro zaměstnance bezpečné pracovní 
nástroje.
Závěrem bych chtěla ještě jednou všem velmi 
poděkovat za dosavadní přízeň a podporu. 

Za Charitu Strážnice
Marie Štípská, ředitelka
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Přehled vybraných fi nančních prostředků v okolních obcích.

Obec skupinek Vybráno v Kč Ostatní měny Celkem v Kč 

 Strážnice  47 256.918  + 34,1 € (= 814 Kč) 257.732

 Petrov  14 72.187  + 53,03 € (= 1 264 Kč) 73.451 

 Radějov  6  35.968  0 35.968

 Rohatec  22 118.070  0 118.070

 Sudoměřice  14  68.548  + 105,41 € (= 2.516 Kč) 71.064

Online kasička ---- 1.900 0 1.900

 CELKEM  103 553 591  + 192,54 € (= 4 594 Kč) 558.185
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Sudoměřický kostel z pohledu architektury 
V  letošním roce si v  naší obci připomeneme 
významné výročí. V červnu to bude 90. let, kdy 
byla dokončena stavba dominanty naší obce – 
kostela Krista Krále. Obřad svěcení se konal 5. 
června 1933. Obec v  dřívějších dobách kostel 
neměla. Jak uváděl dotazník hejtmanství Ho-
donského z  roku 1909 – byla obec „přifařena 
do Strážnice k  Panně Marii u  Piaristů. V  místě 
není ani kaple – jen zvonice, pobožnosti ve 
staré škole.“ Lidé chodili na bohoslužby buď 
do Strážnice nebo spíše do Skalice kvůli kratší 
vzdálenosti. 
Podle starých kronik se myšlenka stavby nej-
dříve kaple a  potom kostela objevila už před 
I. světovou válkou. Iniciátorem byl tehdejší 
poslanec říšské rady (rakouského parlamentu) 
a pozdější olomoucký arcibiskup P. Antonín Cy-
ril Stojan. Osobně byl u založení Kostelní Jed-
noty Všech Svatých v  Sudoměřicích společně 
se strážnickým farářem P. Otto Tichým. Předse-
dou Jednoty byl Jan Matyáš. Ke stavbě nako-
nec nedošlo a až deset let po válce se myšlenka 
objevila znovu, ale tentokrát už v jiné podobě 
a s jiným patrociniem. Kostel tak už neměl být 
zasvěcen Všem svatým, ale Ježíši Kristu Králi. 
Nelze dnes již vypátrat, co bylo motivací to-
hoto rozhodnutí, ale nabízí se vysvětlení, že 
v této otázce měla stavba odrážet nové trendy, 
protože slavnost Krista Krále byla ustanovena 
11. prosince 1925 papežem Piem XI., a to moh-
lo ovlivnit rozhodování, komu bude zasvěcen 
nový sudoměřický kostel. 
Nejinak tomu bylo i  v  architektuře. Pokud by 
se stavělo před válkou, kostel by u  nás vypa-
dal podobně jako kostel radějovský, který byl 
vysvěcen v  roce 1912, a  je postaven v  novo-
románském slohu. Nová doba po roce 1918 
nepřinesla jenom nový stát československý, 
ale i  jiné trendy a  směry v  architektuře. Auto-
rem projektu našeho kostela byl Ing. Vladimír 

Fischer, který se narodil 4. července 1870 ve 
Fryštáku. Byl synem stavitele Antonína Fischera, 
který vedl v rodišti a později v Holešově vlastní 
stavební podnik. Po studiu inženýrského stavi-
telství a zeměměřičství na pražské české techni-
ce (1887–93) odešel na praxi do Vídně v letech 
1895–98. Po krátkém působení v  otcově fi rmě 
byl 1901 jmenován adjunk-
tem státní stavební služby 
při místodržitelství v  Brně, 
kde pracoval až do roku 
1918. Byl činný rovněž jako 
konzervátor vídeňské Cen-
trální komise pro památko-
vou péči v  okresech Dačice, 
Jihlava, Moravské Budějovi-
ce a Třebíč (1910–1918). 
 
Po vzniku republiky pracoval 1918–23 jako 
vrchní stavební rada a přednosta oddělení pro 
pozemní stavby při Zemské správě politické 
v Brně a 1923–39 jako profesor i ředitel ústavu 
pozemních staveb užitkových na ČVŠT. Na ško-
le zastával funkce děkana odboru architektury 
a  pozemního stavitelství (1924/25, 1935/36) 
a rektora (1931/32). Působil 1939–41 jako kon-
zervátor Státního památkového úřadu v  Brně 
pro okres Brno-venkov.
Ve své době patřil na Moravě ke špičce mezi ar-
chitekty. Měl na kontě okolo 150 staveb. V jeho 
práci můžeme vysledovat dvě období oddě-
lené první světovou válkou. V  prvním období 
před vznikem republiky preferoval historizují-
cí až romantizující realizace, ovlivněné vídeň-
skou praxí a moravskými renesančními i barok-
ními památkami. Usiloval o  domácí moravský 
styl v  opozici k  pražské a  vídeňské moderně. 
V  našem okolí se podle jeho projektů posta-
vilo několik kostelů. Z  předválečného období 
je to kostel svaté Alžběty a  fara ve Vnorovech 

Ing. Vladimír Fischer
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nebo kostel svatého Bartolomě-
je v  Rohatci. Zde je vidět právě 
onen historizující styl.
Po roce 1918 se u  nás prosadil 
funkcionalismus. Tento směr, jak 
sám název říká, odmítl ozdoby 
a důraz na formu. Jeden z hlav-
ních představitelů nového mo-
derního směru, brněnský rodák 
Adolf Loos, označil ornament 
za zločin. Hlavní věcí zamýšlené 
stavby je její funkce a  od toho 
se odvíjí vše ostatní. Nová po-
válečná doba se chtěla vyjádřit 
i  tímto způsobem. Tento nový 
styl představuje Vila Tugendhat 
nebo pavilony výstaviště v Brně, Baťův mrakod-
rap ve Zlíně nebo Veletržní palác v Praze. I Vladi-
mír Fischer se postupně přizpůsoboval tomuto 
internacionálnímu proudu, tvorbu zjednodušo-
val a pročišťoval, avšak svých dřívějších zásad se 

nevzdal a dosahoval kompromi-
sů mezi tradičním a  moderním 
pojetím. Je autorem nebo spolu-
autorem mnoha staveb, z  nichž 
asi nejznámější je dominanta Os-
travy – věž Nové radnice. 
Nový směr se prosadil i u sakrál-
ní architektury, jak to vidíme 
i  u  projektů, jejichž autorem byl 
právě náš V. Fischer. Prvním jeho 
projektem v této oblasti byl kos-
tel sv. Jana Nepomuckého v Brně 
Starém Lískovci z roku 1923. Jed-
noduché moderní formy ale jsou 
tady dány spíše fi nančními mož-
nosti v  těžké poválečné době 

než snahou o  vyjádření nového stylu. Dalšího 
díla jste si možná všimli při návštěvě planetária 
na Kraví Hoře v  Brně. Jedná se kostel svatého 
Augustina. 
Je autorem projektů kostelů ve Vacenovicích 
nebo v Tvarožné Lhotě, které vznikaly zhruba ve 
stejné době. Ve Vacenovicích byli o tři roky na-
před, kdy svěcení základního kamene proběhlo 
v roce 1927 a svěcení kostela 1930. V Tvarožné 
Lhotě se obřad svěcení kostela svaté Anny ko-
nal v roce 1932. Pokud někdy navštívíte Vaceno-
vice nebo Tvarožnou Lhotu, můžete pozorovat 
podobné architektonické rysy s naším kostelem 
jako doklad rukopisu Ing. Vladimíra Fischera.

V. Šebesta

Kostel ve VacenovicíchKostel v Tvarožné Lhotě
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Senioři Sudoměřice
Zpětným pohledem na činnost v  minulém roce 
můžeme konstatovat, že se nám podařilo celkem 
úspěšně splnit všechny naše cíle, které jsme si sta-
novili v  plánu práce. Byli bychom rádi, kdyby se 
nám dařilo i v tomto roce.
Za leden a únor proběhly dvě výborové schůze dle 
plánu a dvě menší mimořádné porady.
Od úterý 10. 1. jsme zahájili kurzy trénování paměti 
pod vedením lektora Mgr. Zdeňka Gloze. Kurzy jsou 
vedeny zajímavou a zábavnou formou, účastní se 
jich kolem 20 členů. Možná někomu nevyhovuje 
začátek kurzů v 13,00 hod., ale tento termín nejlé-
pe vyhovoval našim požadavkům. Na kurz ihned 
navazují klubová odpoledne, kterých se účastní 
kolem 10 členů. 
Na plese školy vypomohly v pokladně 2 naše člen-
ky, poskytli jsme tombolu a několik členů se plesu 
zúčastnilo.
V únoru jsme podpořili účastí asi 20 členů i košt de-
stilátů a macerátů, který pořádal náš družební Spo-
lek přátel destilátů.
Přípravu do fašankového průvodu jsme také neza-
nedbali a 11 našich členek se zúčastnilo v maskách 
a dost jich bylo i v průvodu nebo připravili pohoš-
tění.
Koncem února proběhla výroční členská schůze za 
účasti 68 členů a  oceňujeme hlavně účast našich 
obecních představitelů starosty a  místostarosty. 
Přítomné členy přišly pozdravit děti ze ZŠ pod ve-
dením p. ředitelky pěkným vystoupením.  Schůzi 
zahájila předsedkyně, seznámila s  programem 
schůze, zhodnotila naši činnost od listopadové 
schůze, kdy byl schválen a odsouhlasen plán prá-
ce i rozpočet na rok 2023, podána zpráva pokladní 
a zpráva revizní komise. Předsedkyně ještě sezná-
mila s  plánovanými akcemi – návštěva divadla, 
zájezd do Kroměříže na Florii a zájezd na Zelenou 
horu. Požádala přítomné, aby podali další podněty 
na zájezdy divadla či jinou činnost, ale nikdo se ne-
přihlásil. V diskusi vystoupili starosta i místostarosta 

obce, poděkovali za naši činnost a zapojení se do 
všech akcí, které jsou v  obci pořádány. Dále jsme 
byli seznámeni hlavně s plány obecního zastupitel-
stva pro tento rok. Po diskusi bylo schváleno usne-
sení ze schůze.
Podalo se občerstvení a  káva a  následovala tom-
bola, kterou jsme plánovali jen v malém množství, 
a nakonec jsme byli překvapeni, kolik dárků se na-
konec sešlo i  přesto, že to nebylo ofi ciálně ozná-
meno. Zjistilo se, že je to zábavné, a tak příště bude 
tombola oznámena a o dárky požádáme všechny. 
Děkujeme všem, kdo přispěli a zapojují se ať už ak-
tivně nebo jen svou přítomností a zájmem o pořá-
dané akce.
Poslední dobou jsou všechny naše akce ovlivněny 
hlavně nemocností a také obavami z nákazy.
Nadále apelujeme na naše členy, aby nám podali 
podněty k další naší činnosti, návrhy na poznávací 
zájezdy či divadla, výstavy, přednášky – co by vás 
mohlo zajímat. Tyto vaše návrhy můžete sdělit pro-
střednictvím úsekových důvěrníků a určitě budou 
ve výboru projednány. 

Růžena Klásková
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Zahrádkáři
Co se děje u zahrádkářů
Dovolte mi, abych Vás jménem spolku ZO ČZS Su-
doměřice oslovil a seznámil s činností za uplynulý 
rok 2022. Začal tím, že jsme uspořádali, ještě za 
dodržení protipandemických opatřeních, dne 18. 
února 2022 koordinační schůzi. Postupně, jak se 
začalo rozvolňovat, se naši členové začali zúčastňo-
vat jednotlivých akcí našich družebních organizací 
Strážnice, Petrova a  Skalice. Další akcí, kterou náš 
spolek uspořádal před Družební výstavou, bylo za-
jištění školení degustátorů. Toto školení proběhlo 
20. dubna 2022 v  nově vybudovaném společen-
ském centru Sudomír. Tímto školením nás provázel 
enolog Karel Novotný z  vinařství Štěpán Maňák 
ze Žádovic a jak bývá zvykem, před výstavou bylo 
potřeba ještě zorganizovat degustaci, která byla 
naplánována na den 15. května 2022. Družební 
výstava nám byla v rámci protipandemických opat-
ření dvakrát zakázána a po dvou letech nám bylo 
konečně umožněno tuto Družební výstavu uspořá-
dat. Tuto výstavu jsme měli dle plánu práce pořá-
dat začátkem dubna, ale kvůli stále přetrvávajícím 
protipandemickým opatřením byla tato Družební 
výstava raději přesunuta na pozdější termín, a to na 
21. května 2022. Tuto výstavu navštívilo bezmála 
400 návštěvníků. Počasí nám přálo a bylo možno si 
také užívat krásného slunečného počasí ve venkov-
ních prostorách areálu Obecního sklepa ve Starém 
potoku. Na tuto družební výstavu bylo sesbíráno 
celkem 645 vzorků, z toho bílých vín 387, růžových 
vín 43 a červených vín 215. Titul šampiona bílých 
vín získala odrůda Solaris PS ročník 2021 vinaře Pe-
tra Kosíra z Vrádiště. V případě růžových vín se šam-
pionem stala odrůda Rul. Modré s cukernatostí 22, 
ročník 2021 Víno Roseta Radějov a v poslední řadě 
šampionem červených vín odrůda Merlot VzH roč-
ník 2018 Vinařství Bučkovi ze Sudoměřic. Vinařství 
Bučkovi tak opět získalo Vítěznou kolekci vín (toto 
ocenění je uděleno za nejvyšší součet bodů čtyř 
nejlépe hodnocených vzorků), stejně tak jako Cenu 

starosty obce. Začátkem června se náš spolek za-
pojil do dění na krojovaných hodech. Byl postaven 
stánek a v něm prezentace našeho spolku spojená 
s nabídkou vín, které zůstalo z Družební výstavy. 
Dne 9.června 2022 se naše Obec Sudoměřice zú-
častnila soutěže Vesnice roku, v níž náš spolek sehrál 
také důležitou roli. Jednalo se o představení našeho 
spolku a také o dlouhodobou spolupráci s družeb-
ními organizacemi Strážnice, Petrova a Skalice. Bylo 
prezentováno, že tato družba trvá více jak 60 let. 
K této příležitosti, v rámci přeshraniční spolupráce, 
byl přizván také předseda Vinohradnického spolku 
Skalica Ladislav Nemčovský. Tato dlouhodobá spo-
lupráce družebních organizací Strážnice, Petrova, 
Sudoměřice, Skalica byla porotou nazvána jedineč-
nou a bylo jí vysloveno náležité uznání. Můžeme tak 
říct, že se jedná o ukázku krásné dlouhodobé spolu-
práce našich družebních spolků.
Dalším úkolem, který spolek každoročně zajiš-
ťuje je hlídání vinic, jehož součástí je vytvoření 
harmonogramu hlídání podle jednotlivých ma-
jitelů vinic. Dalším úkolem je instalace plašících 
děl a  možnost zapůjčení plašících plynových 
zbraní, která umožňuje přímý výstřel do hejna 
špačků. Poslední akcí v  roce, která je odměnou 
za odvedenou práci pro naše členy a  členy dru-
žebních organizací, je Svatomartinské koštování 
mladých vín. Důležitou zprávou pro všechny ob-
čany a  vinaře je to, že plánujeme v  tomto roce 
zorganizovat Svatomartinské koštování mladých 
vín i pro veřejnost. Tuto akci plánujeme v termínu 
18.11.2023.
Akce místní výstava vín naplánována na 1. dub-
na 2023, proběhla v  době uzávěrky zpravodaje. 
O akci budeme informovat v příštím čísle.
Tímto Vám chci poděkovat za Vaši vstřícnost a po-
přát v tomto roce mnoho pěstitelských úspěchů 
a pevné zdraví. Snad nám bude počasí přát a naše 
očekávané plody nám přinesou radost a štěstí. 

 Předseda spolku Robert Šrédl 
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Výroční ochutnávka destilátů a macerátů
Po pauze zapříčiněné Covidovým onemocněním 
spolek přátel destilátů pořádal 11. února výroční 
ochutnávku ovocných destilátů a macerátů. Tato 
ochutnávka byla oslavou dvacátého výročí zalo-
žení spolku. Na této ochutnávce spolu pořádané 
s  obecním úřadem Sudoměřice bylo připraveno 
celkem 233 vzorků, které byly rozděleny do ka-

tegorií podle stáří. Celou dobu ochutnávky nás 
doprovázela cimbálová muzika Martina Kláska ze 
Sudoměřic. Spolek přátel destilátů děkuje obecní-
mu úřadu za podporu, ale i všem sponzorům, ka-
marádům, a hlavně rodinám které nám při těchto 
akcích pomáhají. DĚKUJEM!!

Zdeněk Fojtík
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Z činnosti Sportovního klubu Sudoměřice,z.s.
Vážení čtenáři Sudoměřického zpravodaje,
dovolte, abych krátce napsal o  činnosti místního 
Sportovního klubu Sudoměřice, z.s., který zastřešu-
je dva oddíly. Oddíl hokejbalu a oddíl fotbalu. Oddíl 
hokejbalu je aktivní, hraje v organizovaných soutě-
žích a o jeho činnosti, resp. o výsledcích si můžete 
pravidelně číst v  místním zpravodaji. U  fotbalu je 
situace složitější. Vlivem úbytku počtu hráčů ochot-
ných se pravidelně zúčastňovat organizovaných 
soutěží, bylo před několika lety ze soutěží odhláše-
no družstvo mužů. Tento fakt se nepodařilo ani při 
vší snaze změnit. Je to důsledek několika faktorů, 
ale s  tímto problémem se potýkají mnohé kluby 
i ve větších obcích jako jsme my. Směr řešení je ve 
sdružování jednotlivých klubů. Dlouhodobě jsme 
se snažili udržet alespoň mládež. Několik let samo-
statně, ale nakonec jsme se po zralé úvaze, a hlavně 
na základě počtu přihlášených hráčů, rozhodli před 
3 roky spojit své síly se spádovou Strážnicí a  vy-
tvořili jsme v kategorii přípravek – mladší a starší, 
společná družstva Sudoměřice/Strážnice, která se 
zúčastňují soutěží na úrovni okresu a kraje. Předpo-
kládáme, že tento model bude fungovat i nadále. 
Možná Vás napadne, proč si fotbalový oddíl žádá 
o podporu – dotaci od zastupitelstva, když činnost 
klubu je taková, jaká je. Důvod je jednoduchý. Spor-

tovní klub, zejména oddíl kopané (tak to máme 
vnitřním předpisem nastaveno), se stará o  areál 
U Kolní včetně kabin, hradíme internetovou přípoj-
ku, která je pro pořádání soutěžních utkání fotbalu 
a hokejbalu nutná, provádíme údržbu, snažíme se 
přispívat dětem na činnost. Zároveň se snažíme 
fungovat i pro veřejnost, ve spolupráci s ostatními 
spolky – v minulosti Sportovní dny pro rodinu, atd. 
V letošním roce se podařilo po dlouhé době uspo-
řádat Ples sportovců, troufnu si konstatovat, že byl 
na vysoké úrovni. Jsme tedy činným a  aktivním 
spolkem a rádi mezi sebe přivítáme i další zájem-
ce o sportování v obci. Veškerou činnost by nebylo 
možné uskutečňovat bez podpory Obce a Zastupi-
telstva obce Sudoměřice, které pravidelně naši čin-
nost podporuje a přispívá na ni nemalou částkou. 
Za to jim patří velké poděkování.
Velké poděkování patří i činovníkům za jejich obě-
tavou práci, hráčům za ochotu reprezentovat náš 
klub a naši obec, rodičům a rodinným příslušníkům 
za podporu. Děkuji také Martinovi Stanislavovi za 
uspořádání plesu a také za jeho neutuchající aktivi-
tu při trénování mládeže. Při nějaké sportovní příle-
žitosti na viděnou.

Za Sportovní klub Sudoměřice, z.s.
František Mikéska, předseda SK

Přípravka
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Chovatelé
Vážení chovatelé neregistrovaní i  registrovaní, 
zkrátka příznivci chovu. 
Letošní zimu se spousty z nás dotkla omezení vy-
daná kvůli ptačí chřipce. V Evropě byly za rok 2022 
vybity desítky milionů kusů drůbeže, a to se odráží 
i v cenách produktů. Na našich dvorech jsme zajis-
tili drůbež i krmivo tak, aby se zvenčí nedostal ani 
vrabec a shora nespadl pozdrav od letícího ptačí-
ho kolegy. Konzumací masa nebo vajec se podle 
dostupných zpráv zatím nikdo nenakazil. Virus je 
při tepelné úpravě zničený už při 70°C. Nakazit se 
ale můžeme přímým stykem s nemocnými ptáky. 
Infi kovaní ptáci mají načepýřené peří, jsou otupě-
lí, mají dýchací potíže a  špatně přijímají krmivo. 
Můžou mít výtok z nosní dutiny a můžou kýchat. 
Snůška se sníží a  vejce jsou deformovaná a  mají 
tenkou skořápku. Během dvou dnů většina hejna 
uhyne. Proti ptačí chřipce se nevakcinuje. Vzhle-
dem k tomu, že se hlavně na jaře a na podzim u mi-
grujících ptáků chřipka prostě objevuje, může se 
situace s omezeními opakovat. Pokusme se prosím 
každý podle svých možností vytvořit pro naši drů-
bež zvyklou pohybovat se volně po dvorku takové 
podmínky, abychom ji ochránili, ale také zajistily 
její pohodu.
Pomalu ustupuje zima a první páry v přírodě i u nás 
doma dávají základ novému životu. I v  líhních to 
vesele pípá a začínají milé starosti a očekávání. Na 
jaře se budí ale i různí parazité, proto je důležité vše 
důkladně vyčistit, omýt horkou vodou a na pomoc 
si můžeme vzít i ocet a Savo. Imunitu svých svěřen-
ců můžeme podpořit obohacením krmné dávky 
o vitamínové doplňky, přidáním hmyzu, nebo jen 
naklíčením zrna.
Rád bych poukázal na ustupující chov králíků. Na 
rozdíl např. od koz nebo krav není jejich chov tak 
náročný a tolik neobtěžuje okolí. Neznám nikoho, 
kdo by na chovu králíků nějak vydělával. S výku-
pem kůží to potom co se u nás přestaly zpracová-
vat také není slavné. Jde tedy opět hlavně o kvalitu 

masa bez hormonů a  jiných 
růstových látek, a hlavně chov 
plemenný pro konkrétní před-
nosti a  jejich šlechtění. Pokud si králíky pořídíte, 
budete brzo odměnění a  můžete dalším gene-
racím předat tento krásný druh chovatelského 
umu. Králík žere hlavně obiloviny, ale je schopný 
živit se produkty, které jsou jinde neupotřebitel-
né, zužitkuje i méně hodnotné rostliny i rostlinný 
odpad. Důležitý je dostatek vlákniny, tedy seno. 
Pro větší pohodlí jsou k dostání různé granule, ke 
kterým stačí už jen voda. Že se králíkárna umís-
ťuje do stínu a nekrmí se zapařenou trávou je sa-
mozřejmost. Samice je březí asi 30 dnů. Průměrný 
měsíční přírůstek na váze se udává kolem půl kila, 
ale rozhoduje plemeno, počet mláďat ve vrhu atd. 
Pominu-li čistokrevná plemena, pak pro užitkovost 
jsou podle zkušenějších chovatelů vhodné samice 
středních masných plemen např. novozélandský, 
kalifornský nebo burgundský, Velký světlý stříbřitý, 
Činčila velká, Český albín, a pod. připuštěné sam-
cem menšího plemene např. stříbřitý malý, český 
červený, malý beran aj. Králíci z takovéto kombina-
ce narostou do jatečné velikosti dříve a při menší 
spotřebě krmiva než u větších plemen. Při křížení 
středních plemen s malými je důležité, aby samec 
byl menším plemenem než samice, jinak by to 
mohlo zkomplikovat porod. Budeme rádi, když se 
k nám někdo z králíkářů připojí, ať už je dlouholetý 
nebo začínající chovatel.
Je zřejmé, že chov mladé lidi učí vztahu ke zvířa-
tům, povinnostem, důslednosti a trpělivost. Na vý-
stavách se pak potkávají s lidmi podobného zájmu 
a předávají si svoje zkušenosti při snaze dosáhnout 
u svých zvířat co nejvyššího hodnocení. Ať už poří-
díte svým dětem králíka, morče, želvu nebo kaná-
ra, nevezme jim starost o ně zdaleka tolik času jako 
počítač nebo televize, ale dá jim mnohem víc.
Chovu zdar.

David Janeček
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Vlastimil Hynčica
Těšíme se na sluníčko.
Máme tu snad jaro a  hezké počasí už všechny 
potěší. Nám cyklistům se rozjede sezóna a  vě-
řím, že máme všichni kola po zimním servisu. 
Jinak nás můžou kola nechat někde na cyklos-
tezce. Jsem rád, že se pomalu zákazníci učí vo-
zit kola v zimním období na servis a na jaře jen 
vyrazí. Prodejci kol na jaře montují nová kola 
a  servis dělají jen garanční, a  to zákazníkům, 
kteří si u nich kola zakoupili. Já se snažím dělat 
servis všem, pokud mám volnou kapacitu. Kola 
zakoupená jinde se budou opravovat jen mimo 
sezonu, a  to v  zimním období! Dobře seřízené 
a namazané kolo Vám bude dlouho sloužit. Přeji 
hezké zážitky v sedle kola.

Pozvánka na závody u nás

Chtěl bych Vás pozvat na závody v  Sudoměři-
cích 20. 5. v areálu na Kolečku "Gravel Sudomír 
Sudoměřice 2023". Je to první ročník, na kterém 
budu spolupracovat s  organizací, kterou vede 
Pavel Černý. Závod je pro širokou veřejnost, 
kdy se jede v  mírném terénu. Trať vede kolem 
Vanďuráku a  spodní cestou na Mlýnky a  před 
asfaltovou cestou se odbočí doleva na horní 
cestu směrem na Petrov a  u  kapličky se opět 
odbočí doleva do kopce na Sudoměřice. Potom 

se odbočí doprava 
na horní cestu až 
k  nové cyklostez-
ce a  doleva po ní 
až do Sudoměřic 
zadní cestou za 
školkou do areálu. 
Okruh má 11 km 
a  každá katego-
rie absolvuje jiný počet kol. Kola na tyto závo-
dy jsou vylepšená silniční kola s širším pláštěm 
a řídítky. Tato nová kola dobře jedou na zpevně-
ném podkladu a nenáročném terénu, proto jsou 
oblíbená. V areálu bude zázemí a start závodu, 
včetně občerstvení a závod pro děti a mládež.
Těšíme se na setkání.
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řešení: Pampeliška
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